
سایه حملات سایبری بر زیرساخت های 
کشور

بنا بر اعلام مســوولان، بخش ارتباطات و فناوری 
اطلاعات کشــور هر لحظه با حملات دشمن به 
حوزه های زیرساختی و پلتفرم های داخلی مواجه 
اســت و شب گذشته هم زیرســاخت های کشور 
مورد حملــه قرار گرفته و اکنــون افکار عمومی 
انتظار دارد که جزئیات بیشتری درباره این حمله 
اعلام شود، اما پیگیری ها تاکنون بی نتیجه مانده 
است.به گزارش ایســنا، اصطلاح امنیت سایبری 
به عنوان نقطــه مقابل هک و حملات مخرب در 
فضــای دیجیتال از اهمیت به ســزایی برخوردار 
اســت و زمانی که زیرساخت های مهم یک کشور 
مورد حمله سایبری قرار می گیرد، به این معناست 
که نوع جدیدی از جنگ در حوزه ســایبری شــکل گرفته و باید مدیران و مســوولان سازمان های 
مختلف از حداقل اطلاعات امنیت سایبری اگاهی داشته باشند.با توجه به اینکه با گسترش فناوری 
همه اطلاعات اعم از دولتی، پزشکی و سوابق شخصی و غیره نگهداری می شود و حذف آن می تواند 
به اعتبار افراد و ســازمان ها لطمه وارد کند، امنیت سایبری به یکی از مسائل مهم کشورها تبدیل 
شــده است.مسئولان بر این باورند که همزمان با کارهای توسعه ای طبیعتا توجه به زیرساخت های 
امنیتی با توجه به تعامل دســتگاه های متولی و ذی نفع باید حمایت و پیگیری شــود. اما با وجود 
تلاش سازمان ها برای مقابله با حملات سایبری، طی سال های گذشته تعداد انجام حملات در جهان 
افزایش یافته و بیش از پیش بر موضوع ارتقای امنیت سایبری بویژه در ایران تأکید می شود.به طور 
مثال امروز، بهزاد اکبری- معاون وزیر ارتباطات و رئیس شرکت ارتباطات زیرساخت کشور- از دفع 
حمله سایبری به زیرساخت های کشور خبر داد. اگر چه جزئیات بیشتری در این زمینه اعلام نشده، 
اما این مقام مسئول تأکید کرده است که با تلاش تیم های امنیتی و فنی شرکت ارتباطات زیر ساخت 
و وزارت ارتباطات روز گذشته یکی از حملات سایبری گسترده و پیچیده علیه زیرساخت های کشور 
شناسایی و اقدامات پیشگیرانه انجام شده است.در شرایطی که اطلاع رسانی در این باره ضروری به 
نظر می رسد، پیگیری های ایسنا از سازمان های مربوطه برای مشخص شدن جزئیات حمله سایبری 
تاکنون بی نتیجه مانده و هنوز اطلاعات بیشتری از سوی مراجع رسمی اعلام نشده و اطلاع رسانی 
در این خصوص را تنها در حد یک توییت منتشر شده کافی دانستند.اما در مجموع حملات سایبری 
معمولا با چهار روش کلی امنیت سیستم یا وب سایت کاربران را تحت تاثیر قرار می دهند. بدافزارها، 
آســیب پذیری وصله های امنیتی، ترافیک غیرانسانی و مهندسی اجتماعی.بررسی ها نشان می دهد 
تلاش برای انجام حملات ســایبری و دفع آن توسط ســازمان های مربوطه سابقه طولانی دارد، به 
طور مثال در گزارشی که چندی پیش توسط شرکت ارتباطات زیرساخت کشور منتشر شد، اعلام 
شــده که در زمستان ســال گذشته با ۱۰۱ هزار و ۷۲۰ حمله که بیش از ۸۲.۱۲ درصد از حملات 
در راستای محروم سازی از خدمات مورد نیاز مردم بوده و میانگین حملات روزانه ۱۱۳۰ حمله در 
زمســتان ۱۴۰۳ بوده اســت.در این گزارش تأکید شده بود که بیش  از ۵۷ درصد از حملات تنها از 
۱۰ کشــور انجام و بســیاری از این حملات با اســتفاده از تجهیزات آلوده متصل به شبکه و بدون 
آگاهی کاربران حقیقی انجام شده است.   گفتنی است حملات دیداس یا حمله منع خدمت توزیع 
شــده نوعی از حملات سایبری است که در آن مهاجمان نسبت به ارسال ترافیک کاذب به سمت 
زیرســاخت ها و سرویس های حیاتی اقدام کرده و بدین ترتیب سبب بروز اختلال و یا قطعی کامل 
خدمات رســانی زیرساخت و یا ســرویس مربوطه به کاربران حقیقی می شود.  با توجه به ضرورت 
ارتقای آمادگی های زیرساختی و مقابله با تهدیدات احتمالی باید برای هر سناریوی تهدید، برنامه های 
عملیاتی و اجرایی طراحی و دنبال شود.کارشناسان بر این عقیده اند که یکی از اتفاقات مخل امنیت 
سایبری، عدم سیاست گذاری درست در رابطه با اینترنت است. اینکه شبکه ملی اطلاعات در کشور 
وجود داشــته باشــد اتفاق خوبی است و سبب کاهش هزینه و افزایش دسترسی و به طبع افزایش 
امنیت می شود ولی متأســفانه اتفاقی که بعضا در زمینه اینترنت رخ داده مخصوصا در مواقعی که 
مشکل امنیت در جای دیگر جامعه وجود دارد، بستن پهنای باند اینترنت، یا مسدود و محدودسازی 
سایت هاست؛ در حالی که این موضوع کاربران را به سمت استفاده از ابزاری مانند وی پی ان سوق 
می دهد و اســتفاده از وی پی ان هم تمام پیش بینی ها و الزامات دیده شــده در شبکه دیده شده را  
میان بر زده و از آن عبور می کند.هزینه هم یکی از ملاک های مهم امنیت سایبری است، به عبارتی 
برای فرایند امنیت سایبری باید هزینه انجام شود؛ اگر سازمان ها این هزینه ها را نپردازند، قطعا در 
این حوزه به مشکلاتی برخواهند خورد البته بخشی از هزینه هم برای این است که سازمان ها مدیران 
لایق تری در این بخش داشته باشند چون در صورت نپرداختن هزینه، قطعا با مشکل مواجه خواهند 
شد. به عبارتی سازمان هایی که از نظر امنیت سایبری به مشکل برمی خورند احتمالا برای بخش های 

خود در حوزه امنیت فناوری اطلاعات به اندازه مورد نیاز هزینه نمی کنند.

عربستان سعودی از رشد صادرات غیرنفتی به ۱۳۷ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۴، خبر 
داد.به گزارش ایســنا، خبرگزاری دولتی عربستان سعودی )SPA(، روز شنبه گزارش 
کرد که صادرات غیرنفتی این کشــور در ســال ۲۰۲۴، تحت تاثیر تلاش برای تنوع 
بخشیدن به اقتصاد خود و ادامه کاهش وابستگی به نفت، به بالاترین حد خود یعنی 
۵۱۵ میلیارد ریال )۱۳۷.۲۹ میلیارد دلار( رســیده است.بزرگترین صادرکننده نفت 
درجهان، برای دســتیابی به اهداف برنامه »چشــم انداز ۲۰۳۰« خود، میلیاردها دلار 
ســرمایه گذاری کرده است که بر کاهش وابستگی به نفت و صرف هزینه بیشتر برای 
زیرســاخت ها به منظور تقویت صنایعی مانند گردشگری، ورزش و تولید تمرکز دارد. 
عربستان ســعودی همچنین برای جذب سرمایه گذاری خارجی تلاش می کند تا از 
ادامه برنامه های بلندپروازانه خود اطمینان حاصل کند.طبق گزارش خبرگزاری دولتی 

عربستان ســعودی، صادرات غیرنفتی در سال ۲۰۲۴ نسبت به سال قبل، ۱۳ درصد 
و از زمان آغاز برنامه »چشــم انداز ۲۰۳۰«، بیش از ۱۱۳ درصد افزایش یافته اســت.

این خبرگزاری به نقل از »نعبد الرحمن الثقیر«، مدیرعامل ســازمان توسعه صادرات 
عربســتان، جهش صادرات غیرنفتی را به تلاش های مداوم این کشور در تنوع بخشی 
اقتصادی نســبت داد.طبق گزارش رویترز، گزارش ســالانه ۲۰۲۴ عربستان سعودی 
برای برنامه »چشم انداز ۲۰۳۰« که روز جمعه منتشر شد، نشان داد این کشور، جذب 
سرمایه گذاری مســتقیم خارجی به ارزش ۷۷.۶ میلیارد ریال )۲۰.۶۹ میلیارد دلار( 
داشته اســت. این کشور، جذب ۱۰۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری مستقیم خارجی 

سالانه تا پایان دهه جاری را هدف گذاری کرده است.

گمرک اعلام کرد

دستور ویژه برای ترخیص 
کالاهای گمرک شهید 
رجایی تا ۲۴ ساعت 

آینده
گمرک جمهوری اسلامی ایران، دستور بررسی فوری اظهارنامه های 
گمرک شهید رجایی و ترخیص کالاها تا ۲۴ ساعت آینده را صادر 
کرد.به گزارش ایسنا، طبق اعلام گمرک کشور، با توجه به مشکلات 
به وجود آمده در گمرک رجایی و به منظور جلوگیری از رســوب 
کالا و همچنین تســریع در ترخیــص کالاهای موجود در  گمرک 
رجایــی، کلیــه اظهارنامه هایی که محل ارزیابــی و اظهار آن این 
گمرک را در اولویت بررســی قرار داده و ظرف ۲۴ ســاعت آینده 
نســبت به بررسی کارشناســی و تعیین تکلیف آنها اقدام شود؛ به 
طوری که در ۲۴ ساعت آتی اظهارنامه کارشناسی نشده مربوط به 
گمرک شهید رجایی در کارتابل های کارشناسان باقی نماند.در این 
رابطه کلیه مدیران گمرکات اجرایی این بخشنامه را با قید فوریت 
به کارشناســان مربوطه ابلاغ و نظارت نمایند و تمامی پرونده های 
کارشناسی نشده باید ظرف ۲۴ ساعت آینده تعیین تکلیف شوند.  
هم چنین مدیران موظف به نظارت و اجرای ســریع این بخشنامه 

شدند.
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هیئت تجاری اتاق بازرگانی ایران شامل ۱۲۰ فعال اقتصادی از حوزه های مختلف کشاورزی، صنعتی، حمل ونقل به سرپرستی صمد حسن زاده 
رئیس اتاق ایران عازم جمهوری آذربایجان شد.به گزارش خبرگزاری مهر، هیأت رئیسه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در رأس 
هیأتی شامل ۱۲۰ فعال اقتصادی از حوزه های مختلف کشاورزی، صنعتی، معدنی، حمل ونقل در آستانه سفر مسعود پزشکیان، رئیس جمهور ایران 
به جمهوری آذربایجان، عازم این کشور شدند.قرار است در این سفر سه روزه ضمن برگزاری همایش تجاری ایران و آذربایجان، زمینه دیدارهای 
رودرروی فعالان اقتصادی دو کشور فراهم شود.طبق برنامه ریزی انجام شده در همایش تجاری که روز دوشنبه ۸ اردیبهشت ماه برگزار خواهد 

شد، رؤسای جمهور ایران و آذربایجان و رؤسای اتاق های بازرگانی دو کشور، سخنرانی می کنند.

www.sobh-eqtesad.ir

هیئت تجاری ایران عازم باکو شد

info@sobh-eqtesad.ir

بازارهای آسیایی سبزپوش 
شدند؛ دلار جهانی مردد ماند

بازارهای سهام آسیا در معاملات روز دوشنبه، رشد اندکی را تجربه کردند و 
دلار به دلیل سردرگمی نسبت به سیاست تجاری آمریکا، مردد ماند.به گزارش 
ایســنا، هفته جاری، انتخابات های ملی در کانادا و استرالیا برگزار می شود و 
سیاست های دولت دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، بر این رویدادها سایه 
افکنده اســت.در حالی که ترامپ ادعا کرده اســت که در تجارت با چین و 
بسیاری از کشورهای دیگر، پیشرفت حاصل شده است، شواهد واقعی وجود 
ندارد. اسکات بســنت، وزیر خزانه داری آمریکا، روز یکشنبه از ادعای ترامپ 
مبنی بر در جریان بودن مذاکرات تعرفه ای با چین، حمایت نکرد.کریستین 
کلــر، رئیس تحقیقات اقتصادی بانک بارکلیز گفت: عدم قطعیت، حداقل به 
اندازه خود تعرفه ها مخرب اســت و به اقتصاد آمریکا حداقل به اندازه ســایر 
نقاط جهان آســیب می رساند. وی هشدار داد: حتی اگر فصل درآمد جاری، 
همچنان آمار قوی را نشان دهد، بسیاری از شرکت ها احتمالا آماده می شوند 
تا زمانی که چشــم انداز بهبود یابد، دست نگه دارند. این امر، احتمال رکود 
را به طور فزاینده ای افزایش می دهد.فعالیت در بازارها ســبک بود و شاخص 
ام اس سی آی بازارهای سهام آسیا اقیانوسیه بجز ژاپن، ۰.۱ درصد رشد کرد. 
شــاخص نیکی ژاپن، ۰.۴ درصد و شــاخص کسپی کره جنوبی، ۰.۴ درصد 
افزایش یافت.شاخص سی اس آی ۳۰۰ چین، تغییر چندانی نداشت. مقامات 
چینی با وجود تاثیر منفی تعرفه های آمریکا، پیش بینی های خود از رشــد 
اقتصادی را بدون تغییر نگه داشتند.معاملات یورو استاکس ۵۰، حدود ۰.۲ 
درصد رشــد کرد و معاملات اف تی اس ای و دکس آلمان، هر دو ۰.۱ درصد 
رشــد کردند. اما معاملات اس اند پی ۵۰۰، به میــزان ۰.۵ درصد و نزدک، 
۰.۶ درصــد کاهش یافت. شــاخص اس اند پی ۵۰۰، حــدود ۱۲ درصد از 
رکورد ضعیف هشــتم آوریل، بهبود یافته اما همچنان ۱۰ درصد پایین تر از 
اوج خود مانده اســت.درآمد شرکت ها به طور کلی از بازار حمایت کرده، اما 
بانک آمریکا خاطرنشــان کرده که ۶۴ درصد از شرکت ها، درآمد به ازای هر 
ســهم مطلوبی را گزارش کرده اند که در مقایســه با ۷۱ درصد در سه ماهه 
قبل، کمتر است.حدود ۱۸۰ شرکت از شرکت های فهرست شده در شاخص 
اس اند پی ۵۰۰ که بیش از ۴۰ درصد از ارزش بازار این شاخص را تشکیل 
می دهند، هفته جاری درآمدهای ســه ماهه خود را گزارش می کنند و اپل، 
مایکروسافت، آمازون و متا را شــامل می شوند.همچنین هفته جاری اخبار 
اقتصادی شامل اشتغال آمریکا، تولید ناخالص داخلی و تورم منتشر می شود. 
پیش بینی می شود ۱۳۵ هزار شغل جدید در ماه گذشته، اضافه شده و تورم 
کاهش یافته باشــد.آمار اشتغال، به ارزیابی های بازار از سیاست پولی فدرال 
رزرو، سمت و ســو خواهد داد. در حال حاضر، معاملات نشان می دهند ۶۴ 
درصد احتمال کاهش نرخ بهره در ژوئن وجود دارد و نرخ بهره تا پایان سال، 
۸۵ واحــد کاهش خواهد یافت.دلار گروگان ماندشــاخص دلار به ۹۹.۵۶۵ 
واحد رسید که بالاتر از رکورد پایین ۹۷.۹۲۳ واحد در هفته گذشته بود. نرخ 
برابــری یورو در برابر دلار آمریکا، ۱.۱۳۶۴ دلار بود و از اوج اخیر ۱.۱۵۷۸۳ 
واحد فاصله گرفت.انتظار می رود داده های قیمت مصرف کننده آلمان و منطقه 
یورو که هفته جاری منتشر می شود، کاهش بیشتر تورم عمومی را نشان دهد 
و این امر به انتظارات مبنی بر کاهش مجدد نرخ بهره توســط بانک مرکزی 
اروپا در جلســه ژوئن دامن می زند. بانک مرکزی ژاپن، هفته جاری، جلسه 
دارد و با توجه به عدم قطعیت اقتصادی و تجاری ناشی از تعرفه های آمریکا 
که مانع از افزایش مجدد نرخ بهره می شــود، مطمئنا نرخ بهره را در ســطح 
۰.۵ درصد حفظ خواهد کرد.دلار در برابر ین ژاپن، به ۱۴۳.۴۰ ین رســید 
و از ۱۳۹.۸۹ ین که پایین ترین ســطح هفت ماهه بود و هفته گذشته ثبت 
کرده بود، بهبود یافت، اما از ابتدای آوریل تاکنون، کمی بیش از چهار درصد 

کاهش یافته است.

اقدامات سازمان بورس برای 
حفاظت از منافع سهامداران در 

حادثه بندر رجایی
رییس اداره نظارت بر ناشــران 
گروه مالی و خدماتی ســازمان 
بــورس و اوراق بهادار، از اقدامات 
ســازمان بورس بــرای حفاظت 
از منافع ســهامداران در حادثه 
رخ داده در بندر شــهید رجایی 
خبر داد.به گزارش ایسنا، سعید 
سازمان  گفت:  فراهانی  واشقانی 
بــورس و اوراق بهــادار از اولین 
ســاعات انتشــار اخبار مربوط به انفجار در بندر شهید رجایی با سه شرکت 
»توســعه خدمات دریایی و بندری ســینا، تایدواتر خاورمیانه و کشتیرانی 
جمهــوری اســلامی« که به ارائه خدمــات بندری در بندر شــهید رجایی 
می پردازند؛ مکاتبه کرده و از این شــرکت ها خواســت تا آثار مالی ناشی از 
این حادثه را شفاف ســازی کننــد.وی ضمن ابراز همــدردی با هم وطنان 
آسیب دیده و خانواده های جان باختگان حادثه انفجار در بندر شهید رجایی 
افزود: حادثه در انبارهای کانتینری رخ داده و بر اســاس اطلاعات دریافتی و 
شفاف سازی های صورت گرفته تاکنون؛ تنها معادل چهار درصد از مبلغ کل 
فروش به شرکت توســعه خدمات دریایی و بندری سینا خسارت وارد شده 
است.واشقانی فراهانی از مذاکره سازمان بورس با شرکت های بیمه پذیرفته 
شــده در بازار سرمایه )بیمه دانا، بیمه آسیا، بیمه البرز و...( خبر داد و اضافه 
کرد: شــرکت های بیمه مزبور نیز بلافاصله پس از درخواست سازمان بورس 
اقدام به شفاف سازی در خصوص اثرات مالی این حادثه کردند.او افزود: طبیعتاً 
اثرات واقعی و مبلغ خسارت وارده به شرکت های فعال در حوزه حمل ونقل و 
بیمه پذیرفته شده در بازار سرمایه، بعد از مشخص شدن علت و ابعاد حادثه 
توسط ناشران مزبور اعلام خواهد شد.رییس اداره نظارت بر ناشران گروه مالی 
و خدماتی سازمان بورس و اوراق بهادار، در عین حال با این توضیح که حادثه 
رخ داده در بندر شهید رجایی منجر به بسته شدن هیچ نمادی نشده، اعلام 
کرد: پیگیری های مربوطه به صورت ویِژه توسط سازمان بورس ادامه خواهد 
یافت و آثار مالی احتمالی آتی بلافاصله پس از مشــخص شــدن، به اطلاع 

فعالان بازار سرمایه خواهد رسید.

گزیده خبر

پزشکیان: دنبال گسترش روابط ایران و آذربایجان هستیم

کاهش ۴۵درصدی حجم آب نیروگاه 
های برقابی؛ تامین برق در پیک چگونه 

است؟

تسهیل احداث نیروگاه های خورشیدی در 
دستگاه های دولتی

بر اساس آمار ارائه شده خشکسالی و کاهش حدود ۴۵ درصدی ذخایر آب نیروگاه های برقابی علت ناتوانی 
نیروگاه های برقابی در تولید برق است که این موضوع در ایام پیک خود را بیشتر نشان می دهد.به گزارش 
خبرنگار مهر، بر اساس داده های هواشناسی اردیبهشت امسال گرم ترین اردیبهشت نیم قرن اخیر است و این 

گرمای زودهنگام رشد ۸ درصدی را به دنبال داشته به طوری که برای تمامی استان ها به جز استان ها ....

همتی: ایران و روسیه می توانند تهدید 
تحریم ها را به فرصت همکاری تبدیل کنند

هشت حلقه چاه نفت و گاز در فروردین 
حفاری شد

اعطای ۱۴۰۰ میلیارد تومان تسهیلات بانکی 
به ۶۰ شرکت دانش بنیان
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پزشکیان: دنبال گسترش روابط ایران و آذربایجان هستیمگزیده خبر

در نشست با جمعی از نمایندگان تشکل های کارگری کشور

قالیباف: با یک تلاش و اقدام کوچک می توان برای کارگران فاقد 
مسکن، زمین تهیه کرد

در دیدار وزیر اقتصاد و بازرگانی قرقیزستان عنوان شد

عارف: افزایش حجم مبادلات 
اقتصادی ایران و قرقیزستان 

امکان پذیر است

معــاون اول رئیس جمهــور در دیدار وزیــر اقتصاد و بازرگانی قرقیزســتان گفت: 
موافقتنامه تجارت آزاد بین ایران و کشورهای اوراسیا، سطح روابط دو و چندجانبه 
را گســترش خواهــد داد و ما آمادگی داریم که در زمینــه »صدور خدمات فنی و 
مهندســی« و نیز »انتقال فناوری« کار مشــترکی انجام دهیم.به گزارش ایســنا، 
محمدرضا عارف معــاون اول رئیس جمهور در این دیــدار با بیان اینکه مهم ترین 
راهبرد دولت چهاردهم همکاری با کشــورهای همسایه،  کشورهای حوزه اوراسیا و 
اکو و حوزه تمدنی مشترک است، گفت: در مسئولیت های مختلف، سفرهای کاری 
خوب و به یادماندنی ای به کشور شما داشته ام و از جمله در سال ۱۹۹۵ در زمانی 
که رئیس دانشگاه تهران بودم سفری به کشور شما داشتم، همچنین در زمانی که 
وزیر ارتباطات و رئیس کمیسیون مشترک ایران- قرقیزستان بودم نیز به کشور شما 
سفر کردم و همکاری های خوبی برای ارتقاء سطح روابط دو کشور داشتیم، علاوه بر 
این بیش از دو دهه قبل به عنوان معاون اول رئیس جمهور به بیشــکک سفر کردم 
که خاطرات فراموش نشدنی از کشور زیبا و مردم خوب، خونگرم و فرهنگ دوست 
قرقیزستان در ذهن دارم.عارف افزود: راهبرد ما در دولت چهاردهم توسعه روابط با 
قرقیزستان است؛ البته بعضاً بروکراسی های موجود در دستگاه های اداری دو طرف 
وجود دارد که باعث شــده با یک حرکت جهشی روبرو نباشیم، اما اکنون زمان آن 
رسیده است که این امر مهم اتفاق بیفتدوی تصریح کرد: با انگیزه ای که در روسای 
ایرانی و قرقیزی کمیسیون مشترک وجود دارد، چهاردهمین کمیسیون مشترک، 
در توســعه سطح روابط می تواند آینده روشــنی را بسازد.معاون اول رئیس جمهور 
در ادامــه با بیان اینکه  مکمل بودن اقتصاد دو کشــور خصوصاً در زمینه تولیدات 
کشــاورزی و عضویت در اتحادیه های مشترک، هر دو کشور را مصمم می سازد تا 
برای ارتقاء ســطح روابط تلاش کنند گفت: برای آنکه به اهداف بالاتری برســیم، 
بخش خصوصی دو کشــور باید به میدان آمده و فعال تر از گذشته کار کنند.عارف 
خاطرنشان کرد: موافقتنامه تجارت آزاد بین ایران و کشورهای اوراسیا، سطح روابط 
دو و چند جانبه را گسترش داده و آمادگی داریم که در زمینه صدور خدمات فنی 
و مهندســی و نیز انتقال فناوریی همکاری کنیم.معاون اول رئیس جمهور در ادامه 
با اشــاره به ظرفیت گردشگری دو کشور، گفت: گردشگری، فرصت مناسبی برای 
شهروندان دو کشور ایجاد می کند تا  هم ظرفیت های همکاری را بیشتر بشناسند و 
هم از اماکن و مناطق دیدنی دو کشور بازدید کنند که امیدواریم در قالب مذاکرات 
کمیسیون مشترک، تسهیلات لازم برای رونق این همکاری ها توافق شود.وی تصریح 
کرد که ما مانعی بر سر راه توسعه روابط دو کشور نمی بینیم.وزیر اقتصاد و بازرگانی 
قرقیزســتان نیز در این دیدار با اشاره به جایگاه بالای علمی دکتر عارف گفت: ما 
شــما را به عنوان فردی می شناســیم که زندگی اش را در خدمت علم قرار داده و 
شــما را حقیقتا به عنوان »دکتر عارف« می شناسیم.وی افزود: ما روابط دو جانبه 
را بســیار جدی تلقی می کنیم و در زمینه برقراری خط هوایی و لغو روادید نیز به 
صورت بسیار جدی پیگیر هستیم  و با فراهم شدن زمینه عملی این دو کار، جریان 
سرمایه گذاری و صادرات گسترش خواهد یافت، امیدواریم مراودات اقتصادی ما به 
سطح بالاتری ارتقا یابد.»ســیدیکوف باکیت تولموشویچ«، وزیر اقتصاد و بازرگانی 
قرقیزســتان همچنین به دولت و ملت ایران بــه خاطر وقوع حادثه انفجار در بندر 
شهید رجایی بندرعباس، تسلیت گفت.وزیر اقتصاد و بازرگانی قرقیزستان با تقدیر 
از ســرمایه گذاری مشــترک ایران در پروژه های کشورش گفت: قرقیزستان در سه 
سال اخیر به طور متوسط، رشد ۹ درصدی را محقق کرده است و در سه ماهه اول 
امســال نیز رشد ۱۳ درصدی داشته که امیدواریم با ارتقای سطح روابط، همکاری 

نزدیک تری با ایران داشته باشیم.

گفتگوی تلفنی وزرای خارجه 
جمهوری اسلامی ایران و مصر

عباس عراقچی و بدر عبدالعاطی بصورت تلفنی گفتگو کردند.به گزارش خبرگزاری 
مهر، بدر عبدالعاطی وزیر امور خارجه مصر عصر امروز طی تماس تلفنی با ســید 
عباس عراقچی وزیر امور خارجه، ضمن ابراز همدردی با کشــورمان به خاطر حادثه 
انفجار در بندر شــهید رجایی، برای محروحان حادثه آرزوی بهبودی کرد.وزیر امور 
خارجه مصر همچنین با اشاره به استمرار تلاش های مصر برای توقف جنایات رژیم 
صهیونیســتی در فلسطین اشغالی و کمک رســانی به مردم بی پناه غزه، وزیر امور 
خارجه کشــورمان را از آخرین تحولات مربوط به این موضوع مطلع کرد.وزیر امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران ادامه محاصره غذایی و دارویی غزه همزمان با کشتار 
مردم بی گناه را جنایتی بی ســابقه در تاریخ بشــریت توصیف کرد و آمریکا و سایر 
حامیان رژیم صهیونیستی را شریک و همدست نسل کشی و جنایات جنگی اسرائیل 
دانســت. وی با تاکید بر ضرورت مقابله با سیاســت رژیم صهیونیستی برای کوچ 
اجباری مردم غزه و کرانه باختری، بی تفاوتی جامعه جهانی در قبال این جنایت ها را 
بسیار حیرت آور و نگران کننده خواند.عراقچی همچنین همتای مصری را در جریان 

روند گفتگوهای ایران-آمریکا قرار داد.

رئیس جمهــور گفت: امیدواریم گســترش روابط با آذربایجان موجــب تامین صلح و 
امنیت در منطقه شــود.به گزارش ایســنا، مسعود پزشــکیان صبح امروز پیش از ترک 
تهران به مقصد باکو درباره اهداف این سفر اظهار کرد: این سفر براساس دعوت رسمی 
از طرف کشور برادر و دوست آذربایجان انجام شده است. ما علاقه داریم با عزیزان مان 
در این کشــور ارتباط داشته باشــیم.وی ادامه داد: فرصت ها و زمینه های بسیار خوبی 
برای همکاری داشــتیم و خواهیم داشــت. این همکاری ها در رابطه با مسائل تجاری، 
اقتصادی و علمی و ایجاد راه گذرهایی بین ایران ، روســیه و آذربایجان اســت. تبادل 
برق و گاز با این کشــور امکان پذیر اســت.رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: در حاشیه 
این ســفر تجار، دانشــگاهیان وصنعتگران ما با همتایان خــود گفت وگو دارند. تلاش 
می کنیم ارتباطات خود با کشــور آذربایجان را گســترش دهیم. در موضوع ارتباط با 
آذربایجان، تنها بحث همســایگی مطرح نیست. برادران و خواهران ما در دو طرف مرز 
بــا هم خاطرات قدیمی دارند. ارتباط ما با اذربایجان تاریخی و فرهنگی عمیقی اســت 
. امیدواریم این ســفر موجب گســترش روابط دو کشور شود. ما آمادگی انتقال تجارب 
خود و ســرمایه گذاری های مشــترک اقتصادی و تجاری هستیم.پزشــکیان در پایان 
گفت: راه گذرهای مشترکی در حال احداث است و امیدواریم که توافقات انجام شده و 

ارتباط و صمیمیت دو کشــور موجب تامین صلح و امنیت در منطقه هم بشود.

رئیس مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه کشور مرهون زحمات و خدمات کارگران 
اســت گفت: بی شک حیات ملت و کشور نیز به تلاش کارگران بستگی دارد و کشور از 
این منظر متعلق به کار و کارگر است. به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای اسلامی در نشست صمیمانه ای که شــامگاه یکشنبه، ۷ اردیبهشت ۱۴۰۴ به 
مناســبت هفته کارگر با حضور جمعی از نمایندگان تشکل های کارگری در بهارستان 
برگزار شد، ضمن گرامیداشت هفته کارگر و روز معلم گفت: این دو قشر جایگاه مهم و 
اثرگذاری در جامعه دارند. قالیباف گفت: کار و کارگر صرفاً جنبه معاش و معیشت ندارد؛ 
در حقیقت حضرت امام )ره( معتقد بودند این جزء صفات الهی در عرصه هستی است. 
ایشان همچنین معلمی را شغل انبیاء می دانستند که در عرصه هستی نقش مهم تربیت 
را بر عهده دارند. نمی شود جامعه، کشور یا مجموعه ای بدون کار و کارگر و بدون نقش 
تربیتی معلم بتواند عرصه خود را بارور و استوار کند و عزت ملی آن جامعه را حفظ کند. 
قالیباف در ادامه با بیان اینکه به عنوان رزمنده و همسنگر شهدا به طور ویژه از شهدای 
کارگر یــاد می کنم که انصافاً در دوران دفاع مقدس نقش آنها را نیز دیده ایم و مدیون 
اقدامات آنها هســتیم، عنوان کرد: این سنگر و جبهه تا به امروز ادامه دارد به این معنا 
که بار جنگ اقتصادی در حوزه تولید ثروت و تولید خدمات بر دوش کارگران است در 
حالی که موضوع امنیت شغلی، برخی تعطیلی ها و ناترازی انرژی را شاهد هستیم از این 
رو به نوع دیگری شــاهد دفاع مقدس هستیم. وی تأکید کرد: کشور مرهون زحمات و 
خدمات کارگران است. بی شک حیات ملت و کشور نیز به تلاش کارگران بستگی دارد و 
کشور از این منظر متعلق به کار و کارگر است. رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
بر اساس وعده های گذشته خود که پیگیری هم کرده ایم، معتقدم باید کمیته ای تشکیل 
شــود تا به صورت دقیق و گام به گام اقداماتی را در حوزه کارگری دنبال کنیم و امور 
پیگیری شود تا کاری معطل و بلاتکلیف نماند؛ از این رو در این حوزه آمادگی کامل را 
داریــم. دولت نباید دیون جدید برای خود ایجاد کند رئیس قوه مقننه در ادامه با بیان 
اینکه براساس احکام برنامه هفتم دولت مکلف است دیون جدید برای تأمین اجتماعی 
ایجاد نکند و ما نیز مکلف هستیم پرداخت دیون را بر اساس میزانی که حسابرسی شده 
نظارت کنیم تا پرداخت شــود، اظهار داشت: یکی از موضوعات جدی ما صندوق های 
بازنشســتگی است. در جلسه ای که با حضور معاون اول رئیس جمهور، رئیس سازمان 
برنامه و بودجه و ســایر مســئولان رده بالای قوا داشتیم مقرر شد در شهریور هر سال 
میزان اجرای احکام قانون برنامه هفتم به صورت دقیق گزارش شود تا در پایان ۵ سال با 
حجمی از قوانینی که اجرا نشده است روبرو نشویم. با یک تلاش و اقدام کوچک می توان 
برای کارگران فاقد مسکن، زمین تهیه شود وی همچنین با بیان اینکه بر اساس اصول 
۳ و ۲۸ قانون اساسی، یکی از اقدامات جدی که باید دنبال شود و ظرفیت آن در برنامه 
هفتم وجود دارد، موضوع مربوط به مسکن حمایتی است که از مسائل مهم قشر کارگر 

است، ابراز داشت: با توجه به  پراکندگی قشر کارگر در شهرهای مختلف به نظر می رسد 
با یک تلاش و اقدام کوچک می توان برای کارگران فاقد مســکن، زمین تهیه شود؛ به 
ویژه که این کار در شــهرهای زیر ۳۰۰ هزار نفر، راحت تر است. در حال تدوین قانون 
ویژه معادن زغال ســنگ هستیم رئیس دســتگاه تقنینی کشور در ادامه با بیان اینکه 
قریب به اتفاقات حوادث ســخت کشــور در حوزه معادن مربوط به معادن زغال سنگ 
است درحالی که در این حوزه قوانینی وجود دارد، اظهار کرد: این شرایط نشان می دهد 
مشــکلی در این زمینه وجود دارد لذا تلاش کردیم بر اساس دِینی که داریم موضوع را 
بررســی کنیم که این کار در کمیسیون های تخصصی مجلس انجام و در چهلمین روز 
وقوع حادثه تلخ معدن طبس گزارش جامعی ارائه و مســائل مرتبط با آن پیگیری شد 
تا صرفا حرف نزده باشــیم. و اکنون ما در حال تدوین قانونی ویژه معادن زغال سنگ 
هســتیم تا مشکلات این حوزه برطرف شود و امیدوارم بتوانیم در سال جاری آن را در 
صحن علنی به تصویب برســانیم.وی اضافه کرد: یکی از مشکلات اساسی که در کشور 
داریم این اســت که به جای ۳ قوه، ۴ قوه در کشور داریم و قوه چهارم، دیوانسالاری و 
بروکراسی اداری است که عمده مشکل آن ناشی از تورم قوانین است. بسیاری از قوانین 
منسوخ شده و برخی با دیگر قوانین در تضاد هستند که در چنین شرایطی هر مسئولی 
برای کار خود قانونی را که به نفع اوســت به کار می بندد.تنقیح قوانین در بخش های 
اقتصادی و کارگری مؤثر است قالیباف ادامه داد: بر همین اساس مجلس بر آن شد تا 
کار تنقیح قوانین را که علیرغم زحماتی که در ادوار گذشته مجلس کشیده شد همچنان 
بر زمین مانده بود، به ســرانجام برسد. گام های اساســی برای این کار برداشته شده و 
تمام قوانینی که طی ۱۱۷ ســال در کشور تدوین شده را با استفاده از ظرفیت هوش 
مصنوعی تنقیح کرده ایم که در ســامانه ای تحت عنوان »قانون یار« در دسترس عموم 
است.رئیس مجلس همچنین با بیان اینکه ما تلاش داریم تا حدود ۵۰ قانون جامع در 
کشور داشته باشیم که در قالب آن ۱۲ هزار قانون موجود به ۳۵۰۰ قانون برسد تا لجام 
گسیختگی و تورم قوانین اصلاح شود، گفت: اولین قانون جامعی که تدوین شد مسیر 
آن در شورای نگهبان طی شد، قانونی در حوزه سلامت بود. امیدواریم ظرف کمتر از ۲۰ 
ماه آینده، تمام قوانین کشور در قالب قوانین جامع، تنقیح شود که می تواند در اصلاح 
اشکالات بخش های اقتصادی و کارگری مؤثر باشد.تدوین قوانین حوزه کارگری نیازمند 
مشارکت کارگران است رئیس مجلس شورای اسلامی در پایان خاطرنشان کرد: امروز 
نیز تلاش داریم از ظرفیت کارشناسان و نخبگان برای تدوین قوانین استفاده کنیم. مرکز 
پژوهش ها و بخشی از جامعه که ذینفع هر قانونی است باید در تدوین قوانین ایفای نقش 
کند. در حوزه کارگری نیز کمیسیون اجتماعی باید از ظرفیت کارگران استفاده کند تا 

در این حوزه تصمیم گیری شود.

یک منبع آگاه روایت سازی رسانه بی بی سی از مذاکرات را جعلی دانست و گفت: خبر منتشر شده 
مبنی بر اینکه مذاکرات ایران و آمریکا با سرعتی دور از انتظار در حال پیش رفتن است، جعلی است.

یک منبع مطلع در گفتگو با خبرنگار مهر، در مورد انتشار خبری از سوی بی بی سی فارسی به نقل از 
برخی دیپلمات های غربی و منطقه ای درباره اینکه »مذاکرات ایران و آمریکا با سرعتی دور از انتظار 
در حال پیش رفتن است«، گفت: این ادعا بی اساس و جعلی است. تمامی اخبار منتشر شده در این 
خصوص فاقد اعتبار است. انتشار چنین گزارش هایی تنها با هدف عملیات روانی و تأثیرگذاری بر 

فضای افکار عمومی صورت می گیرد و هیچ مبنای واقعی ندارد.

طبق آخرین گزارش گمرک ایران، اسکله شهید رجایی مجدد فعالیت خود را آغاز کرده و در حال حاضر 
عملیات تخلیه و بارگیری در این اسکله در حال انجام است.به گزارش خبرگزاری مهر، طبق آخرین اطلاع 
رسانی صورت گرفته از سوی گمرک ایران، اسکله شهید رجایی مجدد فعالیت خود را آغاز کرده و در حال 
حاضر عملیات تخلیه و بارگیری در این اسکله در حال انجام است.در گزارش تکمیلی تر از این منبع ذکر 
شده است که به زودی ارسال محموله های صادراتی و ترانزیتی به مقصد گمرک شهید رجایی از سر گرفته 
خواهد شد.بررســی ها حکایت از آن دارد که با توجه به اینکه انجام تمامی تشــریفات گمرکی در گمرک 
شــهید رجایی بندر عباس به مدار برگشته اســت، به احتمال زیاد امروز بخشنامه تکمیلی صادر و امکان 
ارسال محموله های صادراتی و ترانزیتی از طریق گمرکات سراسر کشور به مقصد گمرک شهید رجایی از 

سر گرفته خواهد شد.

تکذیب روایت سازی بی بی سی از 
مذاکرات هسته ای

عملیات تخلیه و بارگیری در اسکله شهید رجایی 
در حال انجام است

عراقچی: به هرگونه حمله نظامی 
بلافاصله پاسخ مشابه خواهیم داد

وزیر امور خارجه نوشت: نه تنها هیچ گزینه نظامی که قطعاً هیچ راه حل نظامی وجود ندارد و 
به هرگونه حمله بلافاصله پاسخ مشابه داده خواهد شد.

به گزارش خبرگزاری مهر، عباس عراقچی، وزیر امور خارجه کشورمان، در پیامی که در فضای 
مجازی منتشر کرد، تأکید کرد که ایران به اندازه کافی قدرتمند است و به توانمندی های خود 
اطمینــان دارد تا هرگونه تلاش بازیگران خارجی بدخواه برای خرابکاری یا دیکته کردن در 

سیاست خارجی اش را خنثی کند.
عراقچی همچنین به خیال پردازی اسرائیل اشاره کرد و نوشت: خیال پردازی اسرائیل که تصور 
می کند می تواند به ایــران دیکته کند چه کاری انجام دهد یا ندهد، چنان با واقعیت فاصله 
دارد که ارزش پاسخگویی ندارد. با این حال، وقاحت نتانیاهو قابل توجه است که می خواهد به 
رئیس جمهور ترامپ دیکته کند که در دیپلماسی خود با ایران چه کاری می تواند یا نمی تواند 

انجام دهد!
وی افزود: متحدان نتانیاهو در تیم شکســت خورده بایدن که در دســتیابی به توافق با ایران 
ناکام ماندند خیلی راحت مذاکرات غیرمستقیم ما با دولت ترامپ را به اشتباه به عنوان یک 

برجام دیگر جلوه می دهند.
عراقچی تاکید کرد: اجازه دهید صریح باشم: ایران به اندازه کافی قدرتمند و به توانمندی های 
خود مطمئن است که هرگونه تلاش بازیگران خارجیِ بدخواه برای خرابکاری یا دیکته کردن 
در سیاست خارجی اش را خنثی کند. تنها امیدواریم همتایان آمریکایی ما نیز به همین اندازه 

استوار باشند.
وزیر امور خارجه ادامه داد: بســیاری از ایرانیان دیگر مطمئن نیستند که برجام کافی باشد. 
آنها به دنبال منافع ملموس هســتند. هیچ چیز که متحدان نتانیاهو در تیم شکست خورده 
بایدن بگویند یا انجام دهند، این واقعیت را تغییر نخواهد داد. نه تنها هیچ گزینه نظامی، که 
قطعاً هیچ راه حل نظامی وجود ندارد. به هرگونه حمله بلافاصله پاسخ مشابه داده خواهد شد.

پیام تسلیت رئیس سازمان انرژی 
اتمی بابت حادثه بندر شهید رجایی

محمد اســلامی حادثه دلخراش و غم انگیز بندر شــهید رجایی را به مــردم ایران و به ویژه 
خانواده های آنها، تسلیت گفت.به گزارش خبرگزاری مهر، محمد اسلامی، معاون رئیس جمهور 
و رئیس ســازمان انرژی اتمی ایران، در پی حادثه دلخراش و غم انگیز بندر شهید رجایی در 
بندرعبــاس که منجر به جانباختن تعدادی از هموطنانمان شــد را به مردم ایران و به ویژه 

خانواده های آنها، تسلیت گفت متن این پیام به شرح زیر است:

بسم الله الرحمن الرحیم

حادثه غم انگیز و دلخراش بندر شهید رجایی که منجر 
بــه جان باختن و آســیب دیدن تعــدادی از هموطنان 
عزیزمان شــد را به ملت ایران بــه ویژه مردم صمیمی 
دریادل و مؤمن اســتان هرمزگان تســلیت می گویم.

امروز تمام ایــران با اندوهی عمیق، ســوگوار عزیزانی 
اســت که در این حادثه، جان گرانقــدر خویش را در 
مســیر خدمتگزاری به میهن تقدیم کردند.اینجانب به 
نمایندگی از خانواده صنعت هســته ای کشــور، ضمن 
ابراز همدردی با خانواده هــای داغدار، از درگاه خداوند 
متعال برای درگذشتگان این حادثه رحمت واسعه الهی، 
برای مجروحان و آسیب دیده گان شفای عاجل و برای 
بازماندگان صبر و شکیبایی مسئلت دارم.در کنار خانواده 

این عزیزان شریک غم و دردشان هستیم.
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گزیده خبرگزیده خبر اعطای۱۴۰۰میلیاردتومانتسهیلاتبانکیبه۶۰شرکتدانشبنیان

کاهش ۴۵درصدی حجم آب نیروگاه های برقابی؛ تامین 
برق در پیک چگونه است؟

معاون تســهیلات و تجاری سازی صندوق نوآوری و شــکوفایی با اشاره به حمایت های 
بانک ملت از دانش بنیان ها گفت: در ســال گذشته ۱۹۵ شــرکت  دانش بنیان موفق به 
دریافت تســهیلات از این بانک شدند، ضمن آنکه با اهرمی ســازی منابع صندوق، ۶۰ 
شــرکت بالغ بر ۱۴۰۰ میلیارد تومان تسهیلات از بانک دریافت کردند.به گزارش ایسنا، 
ذوالفقاری در نشســت مشترک رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی و مدیرعامل بانک 
ملت با ارائه گزارشی از همکاری دو مجموعه در سال ۱۴۰۳ گفت: در سال گذشته و در 
همکاری مشترک میان صندوق نوآوری و بانک ملت، ۱۹۵ شرکت دانش بنیان موفق به 

دریافت تسهیلات از این بانک شدند. همچنین در راستای تفاهم نامه اهرمی سازی منابع 
نیز ۶۰ شرکت بالغ بر ۱۴۰۰ میلیارد تومان تسهیلات دریافت کردند. در حوزه تسهیلات 
تکلیفی نیز ۱۴۰ شرکت دانش بنیان نوپا موفق به دریافت تسهیلات از بانک ملت شدند 
و این طرح تا پایان خرداد ۱۴۰۴ تمدید شــده است.ذوالفقاری افزود: همکاری مشترک 
میان صندوق نوآوری و این بانک در سال گذشته )در مقایسه با سال ۱۴۰۲( رشد ۲.۵ 
برابری را نشان می دهد. برنامه مشترکی برای کمک به حل مسئله ناترازی انرژی داریم 
و براساس تفاهم نامه ای که امروز میان صندوق، بانک و یک استارت آپ منعقد می شود، 

۱۰۰ هزار کولر به موتورهای فوق کم مصرف BLDC تجهیز خواهند شــد.محمدصادق 
خیاطیان، رئیس صندوق نوآوری نیز در این نشســت مســیر همــکاری میان صندوق 
نوآوری و این بانک را مسیر توسعه ای و رو به رشدی دانست و گفت: دلیل این امر اعتقاد 
و باور مجموعه بانک ملت به حوزه دانش بنیان است. منابعی که در اختیار دانش بنیان ها 
قرار می گیرند، صرفا در حوزه تولید اســتفاده شــده و هیچ انحرافی در این زمینه دیده 
نمی شود. در بعُد اثربخشــی نیز دانش بنیان ها علاوه بر ایجاد فرصت های شغلی متعدد، 
تولیــد محصولات در داخــل و جلوگیری از خروج ارز، نقــش مؤثری در کمک به حل 
مســائل کشــور ایفا کرده اند. خیاطیان اظهار کرد: در صندوق نوآوری و شــکوفایی در 
راستای شعار ســال، برنامه های حمایتی ویژه ای را تدوین می کنیم و برای سال ۱۴۰۴ 
متناسب با شعار »ســرمایه گذاری برای تولید«، برنامه  ویژه ای طراحی شده است. یکی 
از مصادیق مهم شــعار ســال، حوزه دانش بنیان است و در این راســتا، برنامه حمایتی 
»ســرمایه گذاری برای تولید دانش بنیان« را در قالب ۷ بســته در سرفصل های مختلف 
طراحــی کرده ایم. امیدواریم بانک ملت در تحقــق این برنامه به صندوق نوآوری کمک 
کرده و علاوه بر همراهی در تأمین منابع لازم، در تســهیل فرآیندها نیز همراهی خوبی 
داشــته باشد. رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی ضمن اشاره به سایر برنامه های درحال 
اجرا میان دو مجموعه از جمله شــرکت ســرمایه گذاری مشترک صندوق و بانک ملت، 
گفت: در صندوق نوآوری تلاش کرده ایم روی مسائل اصلی کشور تمرکز کنیم. از جمله 
تلاش کرده ایم از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان )حــوزه موتورهای BLDC( برای 
کمک به حل مســئله ناترازی انرژی در کشور استفاده کنیم. از بانک انتظار داریم که به 
این موضوع نگاه ملی داشته باشد و در راستای حل مسئله ناترازی انرژی، نقش مؤثری 
ایفا کند. اگر ۲۰ میلیون کولر آبی موجود به موتورهای BLDC مجهز شوند، شاهد ۵ 
هزار مگاوات صرفه جویی در برق خواهیم بود. باید نشــان دهیم که حل مشکل ناترازی 
انرژی به پشــتوانه دانش و تخصص شرکت های دانش بنیان، قابل انجام است. به نقل از 
روابط عمومی صندوق نوآوری و شــکوفایی، در حاشیه این نشست، تفاهم نامه همکاری 
ســه جانبه میان صندوق، بانک و یک استارت آپ با هدف اعطای تسهیلات خرید کولر و 
موتورهای فوق کم مصرف )BLDC( با هدف کاهش مصرف برق و کمک به رفع ناترازی 
انرژی منعقد شد. بر اساس این تفاهم نامه، تسهیلات )لیزینگ( خرید موتورهای فوق کم 
مصــرف کولر )BLDC( و کولرهای مجهز به این موتورها با حمایت صندوق نوآوری و 
شکوفایی به متقاضیان معرفی شده از سوی استارت آپ، پرداخت می شود. این تسهیلات 
به مبلغ ۲۰ میلیون تومان )برای هر متقاضی(، تا سقف تعیین شده ۸ هزار میلیارد تومان 

)در قالب این تفاهم نامه( از سوی بانک ملت به متقاضیان پرداخت می شود. 

بر اســاس آمار ارائه شده خشکســالی و کاهش حدود ۴۵ 
درصدی ذخایــر آب نیروگاه هــای برقابی علــت ناتوانی 
نیروگاه های برقابی در تولید برق اســت که این موضوع در 
ایام پیک خود را بیشــتر نشان می دهد.به گزارش خبرنگار 
مهر، بر اســاس داده های هواشناســی اردیبهشت امسال 
گرم ترین اردیبهشــت نیم قرن اخیر اســت و این گرمای 
زودهنگام رشد ۸ درصدی را به دنبال داشته به طوری که 
برای تمامی اســتان ها به جز استان ها به جز تهران جداول 
زمان بندی قطعی برق منتشــر شده است. به عبارتی کم 
آبی در کشــور ما تأثیر مستقیمی بر تولید برق دارد.شروع 
خاموشــی از بهار دلیل؛ کاهش ذخایر سدها اسفند سال 
گذشــته بود که شرایط آبی کشــور را وخیم اعلام کردند 
و حتی برخی از ســدها به کل نشســته بود، این کم آبی 
گویا ادامه دارد و ذخایر سدها آنطور که باید و شاید امکان 
تولید برق ندارند، با توجه به اینکه نیروگاه های برقابی بین 
۱۰ تا ۱۵ درصد برق کشــور را تأمین می کند، اما به دلیل 
کم بارشی، این سهم هم اکنون به به ۵ درصد هم نمی رسد و 
آنطور که پیش پیش از این هم عیسی بزرگ زاده سخنگوی 

صنعت آب در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به بارش هایی 
کــه اخیر و تأثیر آن بر تولید بــرق در ماه های آتی گفت: 
اصلی ترین زنجیره نیروگاه های برق آبی حوزه کارون است 
که اگر همین روند ادامه داشــته باشد کاهش ۴۰ درصدی 
تولید برق از این نیروگاه ها را خواهیم داشت.بر اساس آمار 
ارائه شــده خشکسالی و کاهش حدود ۴۵ درصدی ذخایر 
آب نیروگاه های برقابی علت ناتوانی نیروگاه های برقابی در 
تولید برق است در حالی که این نیروگاه ها به طور متوسط 
تنهــا ۵ درصد برق کشــور را تأمین می کننــد، در پیک 
تابســتان سال های گذشــته این عدد به ۱۰ تا ۱۵ درصد 
رسیده است. اما امسال و در حال حاضر بیش از ۵۰ درصد 
ظرفیت تولید برقابی ها به دلیل ذخیره سازی برای ماه های 
گرم تر سال در تیر و مرداد مورد استفاده قرار نگرفته است.

اولویت تأمین برق نیروگاه های برق آبی کجاست؟اما شاید 
برای بسیاری این سوال وجود داشته باشد که کدام بخش 
در اولویت تأمین بــرق نیروگاه های برق آبی قرار می گیرد 
که در پاســخ به آن باید گفت، اولویت اول سدهای برقابی 
تأمین آب شرب، کشاورزی، صنعت و محیط زیست است و 

تولیــد برق در اولویت دوم قرار دارد. اما چند ســد کارون 
۳، کارون ۴، مسجدســلیمان و رودبــار صرفاً برای تأمین 
برق اســتفاده می شــوند. بیش از ۷۵ درصد برق تولیدی 
نیروگاه های برقابی کشــور از حوضــه کارون بزرگ تأمین 
می شــود اما متأسفانه این حوضه امســال ۳۴ درصد آورد 
آبی کمتری نســبت به سال گذشــته داشته است.اگرچه 
برنامه ریزی بهره برداری از این نیروگاه های برقابی به صورت 
ســالانه انجام می شــود و درحال حاضــر ۱۲ هزار و ۲۲۵ 
مگاوات ظرفیت نصب شــده نیروگاه های برقابی در کشور 
وجود دارد که پیش بینی می شود با مدیریت همزمان آب 
و برق امکان اســتفاده حداکثری از این نیروگاه ها را در اوج 
پیک یعنی تیر و مرداد تا ۱۰ هزار مگاوات داشته باشیم و 
در غیر این صورت با توجه به مصرف لجام گســیخته برق 
از ابتدای بهار باید در انتظار خاموشی های متمادی باشیم.

بر اســاس این گزارش در صورتی که برنامه های مدیریت 
مصرف در پیش گرفته نشــود در تابســتان و اوج مصرف 
برق آنگونه که وزیر نیرو گفته است شاهد ناترازی ۲۴ هزار 

مگاواتی برق خواهیم بود.

هشت حلقه چاه نفت و 
گاز در فروردین حفاری 

شد
معاون مدیرعامل شــرکت ملی حفــاری ایران در عملیات 
حفاری از حفر و تکمیل هشــت حلقه چــاه نفت و گاز با 
کاربست دکل های حفاری این شرکت در فروردین امسال 
خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شــرکت ملی 
حفاری ایران، حمیدرضا شــفیعی مکوند اظهار کرد: از این 
تعداد چاه یک حلقه توسعه ای و هفت حلقه تعمیری بوده 
است که یک حلقه چاه توسعه ای و پنج حلقه چاه تعمیری 
از شمار این چاه ها در گستره عملیاتی شرکت ملی مناطق 

نفت خیز جنوب تکمیل نهایی و تحویل کارفرما شــد.وی 
افــزود: همچنین یــک حلقه چاه در اجــرای پروژه 
حفاری ۱+۱۲ در بخش خشکی میدان گازی کیش 
در موقعیت فعالیت شــرکت نفت و گاز پارس و یک 
حلقه دیگر در قالب پروژه تکمیل و در اختیار کارفرما 
قرار گرفت.معاون مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران 
در عملیــات حفاری با بیان اینکه از ابتدای فروردین 
تا پایان این ماه ۱۱ هزار و ۲۷۵ متر حفاری از سوی 
ناوگان حفاری شــرکت در مناطق نفت خیز خشکی 
و دریایی کشــور انجام شد، بیان کرد: هم اکنون ۱۱ 
دستگاه حفاری خشکی سبک و سنگین شرکت در 
حال جابه جایی در موقعیت های عملیاتی است.شرکت 
ملی حفاری ایران با برخورداری از بزرگ ترین ناوگان 
حفاری کشور در هشت استان در حال ارائه خدمات 

تخصصی به شرکت های بهره بردار نفتی است.

وزیر نیرو خبر داد

تسهیل احداث 
نیروگاه های 

خورشیدی در 
دستگاه های دولتی

وزیر نیرو با بیان اینکه وزارت نیرو از احداث نیروگاه های خورشیدی در دستگاه های دولتی 
حمایت می کند، گفت: باتوجه به تاکید ریاســت جمهوری در تسریع ایجاد نیروگاه های 
خورشیدی در دستگاه های دولتی، وزارت نیرو تمام توان خود را برای تسهیل این موضوع 
بکار گرفته است.به گزارش ایسنا، عباس علی آبادی، به تشریح برنامه های حمایتی وزارت 
نیرو برای توسعه نیروگاه های خورشــیدی در ادارات و دستگاه های دولتی پرداخت و 
در این باره گفت: دســتگاه های دولتی در هر اســتان و شهرستان می توانند از نیروگاه 
خورشــیدی بهره مند شوند و وزارت نیرو این امر را برای آنها با معرفی پیمانکاران واجد 
صلاحیت و تامین تجهیزات مناسب، تســهیل می کند.وزیر نیرو با اشاره به تأکید ویژه 
رئیس جمهور مبنی بر لزوم توســعه نیروگاه های خورشیدی در بخش اداری و دستگاه 
های دولتی افزود: دســتگاه هایی که مصرف انرژی آنها تا ۷ مگاوات است، با مراجعه به 
شرکت توزیع و دستگاه هایی که از ۷ تا ۲۵ مگاوات مصرف دارند با مراجعه به شرکت برق 
منطقه ای حوزۀ خود، درخواست خود را اعلام کنند تا پس از صحت سنجی توسط عاملین 
وزارت نیرو در منطقه از حیث امکان و شرایط اتصال به شبکه، مقدمات نصب نیروگاه های 
خورشیدی در این دستگاه ها فراهم شود.وی در ادامه بیان کرد: پس از دریافت تأییدیه 
های مقدماتی، ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق به عنوان معاونت 
متولی توســعۀ انرژی های تجدیدپذیر مجوزهای لازم را برای دستگاه های دولتی صادر 
خواهد کرد.علی آبادی در خصوص فرایند تأمین تجهیزات و شرایط نصب نیروگاه ها در 
این بخش اظهار داشت: دســتگاه ها و ارگان ها می توانند رأساً اقدام به انتخاب پیمانکار 
کنند و یا از فهرست پیمانکاران دارای صلاحیت که توسط ساتبا معرفی می شوند، با یک 
پیمانکار قرارداد منعقد کنند تا سپس با تامین اعتبار و فراهم  شدن شرایط قراردادی به 
بانک عاملی که ســاتبا معرفی می کند مراجعه و با واریز وجه اقدام به خرید سخت افزار 
و تجهیزات کنندوزیر نیرو در بخش پایانی ســخنان خود بیــان کرد: باتوجه به تأکید 
ریاست محترم جمهور در تسریع ایجاد نیروگاه های خورشیدی در دستگاه های دولتی، 
وزارت نیرو تمام توان خود را برای تسهیل این موضوع بکار گرفته است، تا روند احداث 

نیروگاه های خورشیدی در بخش اداری با بالاترین کیفیت تجهیزات راه اندازی شود.

همتی: ایران و روسیه می توانند تهدید 
تحریم ها را به فرصت همکاری تبدیل 

کنند

عضو هیات رئیســه کمیســیون انرژی مجلس گفت: ایران و روســیه تحت تحریم های 
غیرقانونی کشــورهای غربی به ویــژه آمریکا قرار دارند و می تواننــد این تهدید را به 
فرصــت تبدیل کرده و همکاری های بیشــتری با یکدیگر داشــته باشــند.به گزارش 
ایســنا، عبدالحســین همتی با اشــاره به ســفر به روســیه همراه با وزیر نفت، گفت: 
این ســفر به منظور حضور در هجدهمین کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی 
ایران و روســیه انجام شــد؛ تلاش ما افزایش همکاری دو کشــور است تا فرصت های 
بیشــتری برای همکاری در زمینه های مختلف ایجاد شــود.وی افزود: ایران و روسیه 
تحت تحریم های غیرقانونی کشــورهای غربی به ویژه آمریــکا قرار دارند لذا می توانیم 
این تهدید را به فرصت تبدیل کرده و همکاری بیشــتری با یکدیگر داشــته باشــیم؛ 
بایــد با پیدا کــردن راه هایی برای همــکاری بهتر، به تقویت خودمــان بپردازیم.این 
نماینده مجلس با بیان اینکه روســیه بیســترین ذخایــر گاز را در جهان دارد، گفت: 
با توجه به اینکه ایران و روســیه از تولیدکنندگان مهم نفت و گاز به شــمار می آیند، 
با همکاری خوب با یکدیگر، می توانیم بر ســایر کشــورهای تأثیرگذار باشــیم و نقش 
مهمــی در تثبیت قیمت نفــت در بازارهای نفتی ایفا کنیم.همتی در ادامه با اشــاره 
به هجدهمین کمیســیون مشــترک همکاری های اقتصادی ایران و روســیه گفت: در 
ایــن نشســت،  حدود ۱۷ گروه مختلف داشــتیم و در مورد مســائل مختلف همچون 
انرژی، بانکداری و مراودات مالی و راه آهن بحث شــد.وی افــزود: توافقی بین ایران 
و روســیه برای ســوآپ گاز و همچنین واردات گاز از روسیه به ایران وجود دارد که 
در این نشســت درباره آن گفت وگو شــد؛ در تلاشــیم تا برخی مشــکلات برای فعال 
کــردن آن را برطــرف کنیم.همتی ادامه داد: ما به عنــوان نمایندگان مجلس در این 
نشســت حضور داریم تا برخی مشــکلات قانونی مربوط به ایــن موضوع را حل کنیم. 
مــا می توانیم به دو دولت کمک کرده تا قانونی برای تســهیل ایــن فرآیند به تصویب 

برسد.

عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات کشــاورزی اســتان تهران مطرح کرد:

تحول در کشاورزی جنوب شرق تهران 
با استفاده از ارقام جدید گندم و جو

مرکز  علمی  هیئت  عضو  ایســنا/تهران 
تحقیقــات کشــاورزی و منابع طبیعی 
اســتان تهران با اشاره به معرفی ارقام 
جدید گندم و جو متناســب با شرایط 
ارقام  این  از  اقلیمــی گفت: اســتفاده 
مقاوم به خشــکی و شــوری می تواند 
عملکرد  افزایــش  در  اساســی  تحولی 
منابع آب در کشــاورزی  مدیریــت  و 
جنوب شــرق تهران ایجــاد کند.جواد 
حســن پور در گفــت  وگو با ایســنا با 
در  رویکرد کشــت  تغییــر  به  اشــاره 
مرکز  کــرد:  اظهار  اخیــر  ســال های 

تحقیقات اســتان تهران، متناسب با شــرایط اقلیمی مناطق مختلف، ارقام تخصصی و 
مقاومــی از گندم و جو را معرفی کرده که نقش مؤثری در بهبود عملکرد کشــاورزی 
دارند.عضــو هیئت علمی مرکز تحقیقات کشــاورزی و منابع طبیعی اســتان تهران با 
تأکید بر اینکه انتخاب رقم مناســب نقش حیاتی در موفقیت کشــاورزی ایفا می کند، 
افزود: دیگر نمی توان مانند گذشــته بدون توجه بــه ویژگی های آب وخاک هر منطقه 
اقــدام به کشــت کرد. انتخــاب دقیق و علمــی رقم، بیش از ۳۰ درصــد در افزایش 
عملکرد مزارع مؤثر اســت.تحول در کشــاورزی جنوب شرق تهران با استفاده از ارقام 
جدید گندم و جوحســن پور خاطرنشان کرد: طی ســال گذشته دو رقم گندم متحمل 
به تنش کم آبی بنام »ســپهر« و »بامداد« برای کشــت در مناطقی که با محدودیت 
منابع آب مواجه هســتند، معرفی و به زودی وارد چرخه کشــت استان خواهند شد. 
همچنین ارقام »دانش«، »فرین« و »امین« نیز طی دو ســال اخیر وارد چرخه تولید 
شــده اند که به کشاورزان توصیه می شــود به منظور افزایش عملکرد خود از این ارقام 
اســتفاده کنند. این ارقام به دلیل زودرســی و مقاومت بالا بــه کمبود آب در انتهای 
فصل رشــد، مصرف آب را کاهش داده و عملکرد مناســبی ارائــه می کنند.وی ادامه 
داد: کشــاورزانی که دسترســی به منابع آبی پایدار دارنــد، می توانند از ارقامی نظیر 
»ســیوند« و »پارســی« اســتفاده کنند که در شــرایط آبیاری مناسب، تا ۱۰ تن در 
هکتار عملکرد دارند و ســودآوری بالایی به همراه خواهند داشت.تحول در کشاورزی 
جنوب شــرق تهران با اســتفاده از ارقام جدیــد گندم و جوعضو هیئــت علمی مرکز 
تحقیقات کشــاورزی اســتان تهران همچنین گفت: برای مزارعــی که با خاک یا آب 
شــور مواجه هستند، ارقام متحمل به شوری معرفی شــده اند که می تواند از خسارت 
به مزارع جلوگیری کند.حســن پور ویژگی بارز ارقام جدید را زودرســی آن ها عنوان 
کــرد و گفت: این ارقام حدود ۲۰ تا ۲۵ روز زودتر از ارقام رایج به مرحله برداشــت 
می رســند و این موضوع باعث می شــود کشــاورزان بتوانند با یک تا دو نوبت آبیاری 
کمتــر، محصــول خود را برداشــت کنند؛ امری کــه در مدیریت منابــع آب اهمیت 
ویــژه ای دارد.عضو هیئــت علمی مرکز تحقیقات کشــاورزی و منابع طبیعی اســتان 
تهــران در پایــان تصریح کرد: اکنــون ارقامی مانند »رخشــان«، »ترابی«، »فرین«، 
»امین«، »دانش« و »مهرگان« در دســترس کشــاورزان قرار گرفته اند که با گرمای 
فصلی، تنش آبی و شــرایط سخت اقلیمی جنوب شرق اســتان تهران سازگار هستند. 
انتخــاب این ارقام، راهکاری عملــی برای افزایش تولید، کاهــش هزینه ها و مقابله با 

است. منطقه  در  کم آبی  بحران 

هفتمین دوره نمایشگاه ایران اکسپو به عنوان بزرگترین و مهم ترین رویداد صادراتی در جهت ارتباط با بازارهای بین المللی کشورمان امروز آغاز 
به کار می کند.به گزارش خبرنگار مهر، هفتمین دوره نمایشگاه ایران اکسپو به عنوان بزرگترین و مهم ترین رویداد صادراتی در جهت ارتباط با 
بازارهای بین المللی کشورمان امروز با حضور شرکت هایی از بیش از یکصد کشور جهان در تهران آغاز به کار می کند.این نمایشگاه که تا هشتم 
اردیبهشــت ماه در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برپاست، فرصتی برای معرفی توانمندی های شرکت های ایرانی برای صادرات 
کالاها و خدمات فنی و مهندســی به اقصی نقاط جهان خواهد بود.در جریان برگزاری این نمایشــگاه بیش از ۲ هزار شرکت و نمایندگان آنها 
از کشورهای مختلف دنیا به تهران آمده اند تا ضمن آشنایی با توانمندی های جمهوری اسلامی ایران، اقدام به مذاکره و برقراری تعاملات تجاری با بزرگترین برندهای ایران در حوزه های 
صنعتی مختلف کنند.بر اســاس برنامه ریزی های صورت گرفته، در دوره هفتم نمایشــگاه بیش از ۸۰۰ شرکت بزرگ ایرانی به مدت پنج روز محصولات و دستاوردهای خود را در معرض 
نمایش قرار می دهند. همچنین با تاکید بر رویکرد شبکه سازی و تسهیل در تعاملات تجاری با کشورهای خارجی، این نمایشگاه میزبان ۲۵۰۰ تاجر از ۱۰۶ کشور و مقامات از ۳۹ کشور 
جهان است و از مهمان دعوت شده به این رویداد تجاری می توان به دبیرکل D۸، دبیرکل اکو، دبیرکل آیورا و شانگهای اشاره کرد.محمدعلی دهقان دهنوی رئیس سازمان توسعه تجارت، 
رویدادهای اکســپو ۲۰۲۵ و اجلاس همکاری های ایران را آفریقا بزرگترین رویداد اقتصادی و سیاســی سال جاری در ایران دانست و گفت: بیش از چهار هزار تاجر از ۱۱۰ کشور جهان 

خواهان حضور در نمایشگاه امسال تهران هستند.

دستورالعمل ارتقاء توان رقابت در جذب و تحقق سرمایه گذاری به پیشنهاد سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران با ریاست سرپرست 
وزارت امور اقتصادی و دارایی به تصویب رسید.به گزارش خبرگزاری مهر، دستورالعمل ارتقا توان رقابت در جذب و تحقق سرمایه گذاری به پیشنهاد 
سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران در چهاردهمین جلسه شورای ملی تأمین مالی کشور با ریاست سرپرست وزارت امور اقتصادی 
و دارایی به تصویب رسید.کوده ئی رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران، با اشاره به اینکه این دستورالعمل با استناد به مواد 

۲۶، ۲۷ و ۴۶ قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت ها تدوین شده است، افزود: »این دستورالعمل پس از بررسی در کارگروه های تخصصی شورای ملی تأمین مالی و با حضور نمایندگان سازمان 
سرمایه گذاری و سایر دستگاه های عضو شورا در نهایت در شورای ملی تأمین مالی مطرح و تصویب شد.وی با تشریح محتوای دستورالعمل اظهار داشت: »این دستورالعمل مشتمل بر بخش های 
مختلفی است که تقسیم کار بین دستگاهی در تمامی مراحل پیش و پس از سرمایه گذاری، از جمله فرآیندهای شناسایی مزیت ها و فرصت ها، ساز و کار احصاء، معرفی و تصویب بسته های 
سرمایه گذاری بدون نام و همچنین فرآیند پایش تحقق و جذب سرمایه گذاری خارجی را شامل می شود.رئیس کل سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران در ادامه ابراز امیدواری 
کرد که با ابلاغ و اجرایی شدن این دستورالعمل، روند شناسایی پروژه ها و اقدامات حمایتی مرتبط با سرمایه گذاری در کشور، در مراحل پیش، حین و پس از سرمایه گذاری، ساماندهی شده و 

محتوای لازم برای سامانه جامع اطلاعات سرمایه گذاری کشور تهیه و تدوین گردد.

تصویب »دستورالعمل ارتقاء توان رقابت در جذب و تحقق سرمایه آغازبه کار ایران اکسپو ۲۰۲۵
گذاری«
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چنــد روزی اســت که شــهروندان تهرانی در جنوب و مرکز شــهر با 
اتوبوس های بزرگ و ســفید رنگی مواجه شدند که قرار است به زودی 
وارد ناوگان اتوبوسرانی پایتخت شده و حتی برای کمک به ناوگان حمل 
و نقل نیز توسعه یابند.به گزارش ایسنا، مدتهاست که شهرداری تهران  
توســعه حمل و نقل عمومی پایتخت را در دســتور کار خود قرار داده 
است و حتی برای اولین بار شــورای شهر تهران در راستای پشتیبانی 
از برنامه های شــهرداری تهران در این حوزه، بودجه قابل توجهی برای 
امســال در نظر گرفت. همچنین در برنامه های شــهرداری همزمان با 
خرید اتوبوس و واگن به مسئله اورهال تجهیزات توجه ویژه شد تا بلکه 
عقــب ماندگی هایی که در زمینه حمــل و نقل  وجود دارد تا حدودی 
جبران شود.در راســتای توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی، شهرداری 
تهران به دلیل افزایش سرعت کار، تمرکز بیشتری بر اورهال اتوبوس های 
پایتخت گذاشت؛ بگونه ای که علاوه بر اختصاص بودجه قابل توجه در 
ســال جاری برای تعمیرات اساسی، ســهم خوبی نیز از اوراق مشارکت 
توســعه حمل و نقل عمومی برای بازسازی اتوبوس ها در نظر گرفت که 
فرآیند نوسازی را تسهیل کرد، در این میان شرکت واحد اتوبوسرانی نیز 
به ســراغ اتوبوس هایی که به هر دلیل در انبارها مانده بودند، رفت که 
یکــی از این مدل اتوبوس ها، متروباس های ۲۵ متری بود که حداقل ۵ 
سال به دلیل مشــکلات فنی در انبارهای اتوبوسرانی خاک می خورند.
مهدی علیزاده مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران در گفت 
وگویی با ایسنا، در مورد حضور مجدد این اتوبوس ها در سطح شهر می 
گوید: ســال ۹۲ اتوبوس های متروباس سوئیسی وارد تهران می شود و 
حدودا تا سال ۹۶ نیز در ناوگان فعال بود؛ اما بعد از آن به دلیل مشکلات 
فنی و عدم پوشش گارانتی، این اتوبوس ها از چرخه خارج و در سامانه 
دو اتوبوســرانی در افسریه نگهداری می شــد.وی با بیان اینکه در این 
مدت ۴ دستگاه اتوبوس متروباس هیبریدی در این سامانه اصطلاحا می 
خوابد، می افزاید: از سال ۹۶ که مدیریت شهری پنجم، مدیریت شهر را 
برعهده می گیرد، انگیزه و اقدام لازم در مورد تعمیرات و رفع نقص این 
۴ دستگاه متروباس انجام نمی شود و این سرمایه شهر تهران بلااستفاده 
رها می شــود؛ اما با روی کار آمدن مدیریت شهری ششم سعی کردیم 
با تلاش همکاران فنی شــرکت واحد و فشار به شرکت واردکننده این 
اتوبوس ها، نسبت به فعال ســازی اتوبوس های متروباس اقدام کنیم؛ 
بگونه ای که تا کنون ۲ اتوبوس برای تســت گرم و تردد آزمایشی وارد 
خطوط شــدند و تا آخر مهرماه هم بر اســاس قولی که به ما داده شده 
است، دو دســتگاه متروباس دیگر نیز وارد خطوط می شود.مدیرعامل 
شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران با اشاره به اینکه این اتوبوس ها تردد 
آزمایشی دارند، می گوید: بالاخره هر خودرویی ۵ الی ۶ سال بلااستفاده 
رها شود ممکن است ایراداتی پیدا کند و به همین دلیل این اتوبوس ها 
تردد آزمایشــی دارند تا ایرادات فنی آنها احصا شود. البته دقت داشته 
باشید که برای این تعمیرات هم از ظرفیت شرکت سوئیسی و هم توان 
کارشناســان فنی شرکت واحد استفاده شد و در یک کلام اگر همت و 
تلاش شبانه روزی تکنســین های فنی به خصوص در سامانه ۲ نبود، 
قطعا این اتفاق مهم یعنی ورود دوباره متروباس ها به چرخه حمل و نقل 
تهران محقق نمی شد.وی در مورد مشکل توقف این متروباس ها ادامه 
می دهد: متروباس ها سه مشکل داشتند که اولین آن مشکل نرم افزای 
بود که کاملا در اختیار شــرکت سوئیسی بود و متأسفانه در این مدت 
دانش و فناوری آن در ایران بومی نشــده بود و حتما باید کارشناســان 
این شــرکت به تهران می آمدند و در کنار آن باید مدیران ســابق وقت 
می گذاشــتند و قطعات مورد نیاز را تأمین کرده و از خارج کشور وارد 
می کردند. البته اختلافی بین شــرکت وارد کننده و تولید کننده ایجاد 
شده بود که مدیران شهر وساطت و میانجی گری نکرده بودند تا مشکل 
حل شــود؛ اما در این دوره مدیریت شهری، این سه مشکل را همزمان 
پیش بردیم تا بتوانیم باز هم این اتوبوس ها را وار خط کنیم. علیزاده در 
مورد مشــخصات فنی مترو باس ها با اشاره به اینکه این اتوبوس ها ۲۵ 
متر هستند و ظرفیت نشســته این اتوبوس ۱۸۵ است و بیش از ۲۵۰ 
نفر نیز می توانند به صورت ایســتاده از این اتوبوس ها اســتفاده کنند، 
خاطرنشان می کند: این اتوبوس ها به دلیل نوع طراحی شان که » راست 
در« هستند تنها می توانند در خط بی .آر .تی ، خاوران- آزادی استفاده 
شوند و ما علاقمند بودیم که باتوجه به گنجایش این اتوبوس، متروباس 
ها در خط های شــلوغ تر همچون تهرانپارس-آزادی نیز به کار گرفته 
شوند؛ اما از آنجایی که طراحی ایستگاه های این خط برای اتوبوس های 
»چپ در« است، امکان اســتفاده متروباس ها در خطوط دیگر نیست. 
البتــه این اتوبوس ها در خط راه آهن بــه پارک وی نیز می توانند مورد 
استفاده قرار گیرند که به دلیل سربالایی و نوع جغرافیای خیابان ولیعصر، 
متروباس ها در مسیر ســربالایی توان کمتری در کشش وزن اتوبوس 

خواهند داشت.

تردد اتوبوس های ۲۵ متری 
در خیابان های پایتخت

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

هوش مصنوعی یا سلاحی جدید!!

لتِین مِنگو الکتریکی جدید با طراحی پینین فارینا معرفی شد
می خواهیم شما را با جدیدترین محصول الکتریکی کشور چین به نام لتین منگو آشنا کنیم. این خودروی الکتریکی و چهار درب 
قیمت معادل ۵۹۰۰ تا ۸۹۰۰ دلاری خواهد داشت. خانواده لتین منگو تاکنون شامل نسخه استاندارد لتین منگو، لتین منگو پرو و 
لتین منگو مکس بوده است. این محصولات توسط کمپانی مشهور پینین فارینا طراحی شده اند.لتین منگو یک خودروی ۴ درب و 
۵ نفره با شعاع حرکتی ۱۳۰، ۱۸۵ و ۳۰۰ کیلومتری است که در دل خود باتری های لیتیوم-آهن فسفات را جای می دهد. لتین به 
دنبال جلب نظر ۶۰۰ میلیون چینی با درآمد ماهانه کمتر از ۱۵۰ دلار خواهد بود تا بتواند حمل ونقل این گروه از چینی ها را بهبود 
بخشد. این شرکت بازاری با ظرفیت تخمینی ۱۰۰ میلیون دستگاهی را هدف می گیرد.لتین منگو فقط در چین عرضه نخواهد شد 
بلکه به دیگر کشورها همچون کامبوج، کره جنوبی، پاناما، پرو و برزیل نیز صادر خواهد شد. طول/عرض/ارتفاع این خودرو به ترتیب 
برابر با ۱۵۲۵/۱۶۰۷/۳۶۲۲ میلی متر و فاصله بین محوری آن نیز ۲۴۴۲ میلی متر است. لتین منگو خودرویی بامزه و منحصربه فرد 
به نظر می رسد و در نمای جلوی آن جلوپنجره ای بسته با تریم کرومی به چشم می خورد. در داخل کابین نیز نمایشگر ۹ اینچی 
با تریم نارنجی اطراف دیده می شوند. این خودرو همچنین از ناوبری جی پی اس، ارتباط ۵G و سیستم دستیار راننده سود می برد

غیبت کریس رونالدو در تیم منتخب رونالدو
رونالدو نازاریو تیم ۱۱ نفره خودش را در حالی اعلام کرد که نام گلزن پرتغالی در آن دیده نمی شــود.به گزارش ایســنا و به نقل 
از اســتار، رونالدو نازاریو بهترین ترکیب تاریخ فوتبال را از نظر خودش انتخاب کرد اما همنام خود و برنده پنج توپ طلا یعنی 
کریستیانو رونالدو را انتخاب نکرد.رونالدو، ملقب به "پدیده"، دو توپ طلا در کارنامه فوتبالی اش دارد و حتی با وجود مصدومیت 
های زیادی که داشت، ۴۱۴ گل برای باشگاه و کشورش به ثمر رساند و یکی از بهترین مهاجمان تمام تاریخ بود. او در سن ۱۸ 
سالگی پیراهن تیم ملی کشورش را بر تن کرد و در همان سال هم توانست به عنوان بهترین بازیکن جهان انتخاب شود.او اغلب 
به عنوان »رونالدوی اصلی« توسط خیلی از طرفداران فوتبال شناخته می شود. این دو رونالدو تنها یک بار برابر هم قرار گرفتند و 

آن هم ژوئیه ۲۰۰۵ برای یک مسابقه خیریه بود که توسط لوئیس فیگو برگزار شد.

پیشنهاد

چهره روز

دروغ گویی روی مبل
رمان دروغ گویی روی مبل اثر دیگری از اروین د.یالوم است 
که اگر به موضوعات روان درمانی و فلسفه اگزیستانسیال 
علاقه داشــته باشید، بعید است اســم او را نشنیده و یا 
کتاب های او را مطالعه نکرده باشــید. یالوم علاوه براینکه 
یک درمانگر سرشناس است، در زمینه داستان نویسی هم 
خودش را به عنوان یک اســتاد به تمام معنا به جهانیان 
معرفی کرده است.دروغ گویی روی مبل نیز، کتابی حاصل 
از علم و هنر اســت. علمی که ســال ها یالوم از آن برای 
بهبود بیمارانش استفاده کرده است و هنر داستان گویی که 
بارها در کتاب هایش به کار برده است. یالوم پیر نوید بخش 
آگاهی های عمیق تری در ذهن بشــر است. چون نه تنها 
پزشــک، بلکه بسی بیش تر از آن، پیر روان پزشک ادبیات 
است، و ما را به تخیلی عمیق فرومی برد. در این خلسه ی 
شــیرین که بشر اولیه آن را داستان نامید، ما چیزهایی را 
تجربه می کنیم که شاید در عالم واقع، عرف و قانون به ما اجازه ی چنین تجربه ای را ندهند. همان طور که 
چای مان را می نوشــیم، همراه قهرمان یالوم روی مبل روان کاوری دراز می کشیم و همراه شخصیت  یالوم 
دروغ می گوییم، بدون این که وجدان مان دردی بگیرد و نگران بازخوردش باشــیم. کتاب دروغ گویی روی 
مبل، این رمان جذاب، قبل از این که تجربیات یالوم در روان کاوی باشــد، یک رمان اســت. رمان کامل با 
همه ی جدال ها و کشش های انسانی. یالوم انسان هایی را به چالش می کشد که خودشان از پس خودشان 
برنیامده اند و نیازشان به شخصِ درمان گر، آن ها را روی مبل روان کاوی کشانده است. دروغ گویی روی مبل 
ضمن مواجه کردن خوانندگان با دروغ های بســیاری که گه گاه روی مبل روان درمان گر گفته می شود، به 
آن ها چشــم اندازی وسوسه انگیز و تا حدی غیرقابل باور از طرز فکر درمان گر در جلسات درمان شان ارائه 
می دهد. این رمان درباره ارتباط بین ســه روان درمانگر: ســیمور تروتر، ارنست لش و مارشال اشتریدر، با 
بیماران شان است. مرکز اصلی رمان ارنست لش است که در اولین کار انضباطی خود به بررسی رفتارهای 

سمیور تروتر با بیمارش می پردازد. مارشال اشتریدر نیز سرپرست ارنست است.

آقا نجف اصفهانی
آقا نجف اصفهانی متولد ســال ۱۱۶۷ خورشــیدی در 
اصفهان، یکی از برجســته ترین قلمدان نــگاران دوره 
قاجار بود. او که به »نجفعلی نقاش باشــی« معروف بود، 
چهره های بسیار زیبایی را روی قلمدان هایش می کشیده 
اســت.علاوه بر این تصاویری از شــکارگاه، مجلس های 
رزمی و بزمی، گل آرایی و تصویر پرندگان نیز در آثارش 
به چشم می خورد. آقا نجف اصفهانی به تقلید از نقاشان 
اروپایی در طرح هایش از چهره حضرت عیسی و حضرت 
مریم اســتفاده می کرد، به همین دلیل برخی ســبک 
کاری اش را فرنگی سازی می دانند.از جمله آثار باقیمانده 
از او می توان قلمدان برازنده ای با نشــان های مختلف و 
امضای »یا شاه نجف«، تابلوی رنگ روغن تمام قد محمد 
شاه قاجار، تصویر یوحنا، نقاشی نسخه خطی شاهنامه و 
قاب آیینه با تصویرهایی از افسانه شیخ صنعان و دختر ترسا با امضای »یا شاه نجف« را نام برد. مهارت 
در طبیعت نگاری و سایه پردازی ملایم چهره هااز ویژگی های نقاشی های وی می باشد و در واقع سبک 
کاری او پلی میان سبک کریم خانی و سبک ناصری بود. بیشتر آثاری که از وی به جای مانده مربوط 
به ســال های ۱۱۹۰ تا ۱۲۳۶ خورشــیدی می باشد. وی به تقلید از نقاشــان اروپایی در طرح هایش از 
چهره حضرت عیســی و حضرت مریم استفاده می کرد، از اینرو برخی سبک کاری اش را فرنگی سازی 
دانســته اند.]۲[ آقا نجف آثار ارزشمندش را با نام »یا شاه نجف« و »کمترین نجفعلی« امضا می کرده و 
بیشــتر آثارش را به ظل السلطان )فرزند ناصرالدین شاه( تقدیم کرده است. وی به جهت مهارتی که در 
نقاشــی و چهره آرایی داشــت به نام »مانی زمان« معروف بوده است.وی در زمینه خوشنویسی به ویژه 
خطهای رقاع و نســتعلیق مهارتی استادانه داشت و شــعر نیز می سرایید. در مورد زمان درگذشت وی 
شــبهه هایی موجود است که بر اساس روایت مســتندتری وی در سال ۱۲۳۶ از دنیا رفته است. محل 

خاکسپاری وی در زادگاهش اصفهان است.

فرهنگ

هفته وحدت؛ بهترین فرصت برای تبیین لزوم وحدت 
شیعه و ســنی رئیس ستاد مرکزی بزرگداشت هفته 
وحــدت تاکید کــرد که »این ایــام، بهترین فرصت 
برای تــدارک برنامه های وحدت آفریــن و تبیین و 
تفهیم برکات و ضرورت وحدت برای جوانان و عموم 
مردم شیعه و سنی اســت. زیرا امروز، وحدت شیعه 
و سنی از ضروریات جهان اســلام است«.به گزارش 
ایسنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی شورای هماهنگی 
تبلیغات اسلامی، سومین جلسه هم اندیشی پیرامون 
بزرگداشت هفته وحدت و گرامیداشت ولادت پیامبر 
اسلام)ص( و امام جعفر صادق)ع( با حضور نمایندگان 
دستگاه های عضو شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
در محل دفتر مرکزی این نهاد برگزار شــد.در ابتدای 
این جلســه حجت الاسلام والمســلمین عرب انصاری ضمن تبریک پیشــاپیش ولادت پیامبر 
اسلام)ص( و امام جعفر صادق)ع( گفت: در جلسات گذشته نمایندگان هر دستگاه های عضو ستاد، 
نقطه نظرات و پیشنهادات خود را برای گرامیداشت ایام هفته وحدت ارائه دادند و امروز با نهایی 
شــدن شعار محوری هفته وحدت، نمایندگان دســتگاه ها، برنامه های تدارک دیده شده را اعلام 
نمایند.در ادامه حجت الاسلام محمدحسن اختری رئیس ستاد مرکزی بزرگداشت هفته وحدت 
گفت: محوری ترین برنامه این هفته، برگزاری جشن های ولادت پیامبر اکرم)ص( با هدف تقویت 
وحدت و نشــاط میان امت اسلام است و اکنون که در این شرایط حساس، این مسئولیت مهم و 
خدمتگذاری در این عرصه به ما واگذار شده است، امیدوارم بتوانیم به خوبی از این فرصت در جهت 
تحقق آرمان حضرت امام خمینی)ره( و منویات رهبر عظیم الشــأن انقلاب اسلامی، حضرت امام 

خامنه ای)مدظله العالی( استفاده کنیم تا اهداف والای آنان به منصه ظهور برسد.

جلسه هم اندیشی پیرامون بزرگداشت هفته وحدت
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    سال بیستم    شماره  5622

جده میزبان دو دوره پیاپی مرحله حذفی لیگ نخبگان آسیا
طبق اعلام روزنامه الریاضیه عربستان این کشور به عنوان میزبان مرحله یک چهارم نهایی تا فینال لیگ نخبگان آسیا برای دو سال پیاپی انتخاب شده است.به گزارش ایسنا، 
مرحله گروهی لیگ نخبگان آسیا به پایان رسید و تکلیف هشت تیم صعودکننده از منطقه غرب آسیا به دور بعد مشخص شد. مرحله یک هشتم نهایی لیگ نخبگان آسیا 
به صورت دو بازی رفت و برگشت خواهد بود تا تکلیف چهار تیم راه یافته از منطقه غرب و چهار تیم راه یافته از منطقه شرق به یک چهارم نهایی مشخص شود.طبق  اعلام 
کنفدراسیون فوتبال آسیا، عربستان به عنوان میزبان متمرکز نخستین دوره لیگ نخبگان آسیا انتخاب شده است؛ به طوری که همه بازی ها از مرحله یک چهارم نهایی تا فینال 
در عربستان و به صورت تک بازی برگزار خواهند شد.روزنامه الریاضیه عربستان اعلام کرد که این کشور تنها میزبان متمرکز نخستین دوره لیگ نخبگان آسیا نیست بلکه به 
عنوان میزبان دو دوره پیاپی این رقابت ها انتخاب شده است و فصل بعد هم از مرحله یک چهارم نهایی تا فینال به میزبانی عربستان برگزار خواهد شد.شهر جده به عنوان میزبان 
نخستین دوره مرحله حذفی لیگ نخبگان آسیا )به استثنای مرحله یک هشتم نهایی( انتخاب شده است و طبق اعلام AFC همه این بازی ها در دو ورزشگاه الانماء در شهر 

ورزشی ملک عبدالله و ورزشگاه شهر ورزشی عبدالله الفیصل برگزار خواهند شد.
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4 صفحه    سال بیستم ویکم    شماره  5665

دو مهاجم تیم ملی فوتبال ایران در امارات عملکرد خوبی در گلزنی داشته اند و فصل درخشانی را پشت سر می گذراند.به گزارش ایسنا، مهدی 
قایدی و ســردار آزمون، دو مهاجم تیم ملی فوتبال ایران، در فصل جاری لیگ امارات عملکرد خوبی برای تیم هایشــان داشتند و روی هم ۲۳ 
گل در لیگ به ثمر رسانده اند.مهدی قایدی که همراه شهریار مغانلو و سامان قدوس در الاتحاد کلبا توپ می زند ۱۲ گل در این فصل به ثمر 
رسانده و دقیقا آمار فصل قبلش را تکرار کرده است. او سال گذشته و در اولین فصل حضورش در الاتحاد کلبا هم همین تعداد گل را در لیگ 
به ثمر رسانده بود و حالا می تواند آمارش را بهتر کند. قایدی تاکنون در ۲۱ بازی ۱۴ گل در تمامی رقابت ها برای تیمش به ثمر رسانده است.

آزمون و قایدی گلزن ترین مهاجمان ایرانی در فصل جاری

ورزشی


